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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Csák János, kultúráért és innovációért felelős 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mivel magyarázza a Kormány az élveszületések évek 
óta tartó drasztikus csökkenését? Mit fognak tenni a káros demográfiai folyamat 
megállítására?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

A napokban jelent meg a KSH „Fókuszban a vármegyék” kiadványa, mely továbbra is lesújtó képet
mutat tavaly évről az élveszületések tekintetében a korábbi időszakot is figyelembevéve. Sajnos
folytatódik az demográfiai folyamat, amit az elmúlt években tapasztalhattunk, hogy a születések
száma csökken. Országos szinten 2023. I-III. negyedévében 64 655 gyermek született, ami 2,4 %-
kal kevesebb volt az egy évvel előtti azonos időszakhoz képest. A fővároson kívül 8 megyében
csökkent  a  születések száma, köztük saját  megyénkben, Csongrád-Csanádban is,  4 %-kal.  Éves
összevetésben még rosszabb a helyzet. az előzetes adatok szerint 85 200 gyermek jött világra, 3,7
százalékkal, 3291-gyel kevesebb, mint az előző évben.

Mindez sajnos azt mutatja, hogy zsákutcában vannak a kormány demográfiai intézkedései, hiszen
soha ilyen kevés gyermek nem született, mint az elmúlt években.

Ennek  persze  több  oka  is  van.  Egyrészt  az  alanyi  jogon  járó  támogatásokat,  melyek  érdemi
segítséget nyújtanak a gyermeknevelésben befagyasztották, így a gyes, a családi pótlék, a gyed, az
anyasági támogatás már régen elveszítette értéké. Az MSZP frakciója többször is javaslatot tett már
az említett támogatások jelentős mértékű megemelésére.

Másrészt  a  fiataloknál  a  gyermekvállalás  és  a  szülés  időpontjának  kitolódása  elsősorban
egzisztenciális okokra vezethető vissza. Súlyos megélhetési válságban, nehéz helyzetben vannak a
fiatal házasok, a kormány pedig gyakorlatilag pont a gyermekvállalást ösztönző családtámogatási



rendszer bizonyos elemeit vezette ki, mely jelentősen hátráltatja a kívánt népesedéspolitikai célok
elérését.

Mindezek miatt kérdezem:

1. Miért nem emelik meg az alanyi jogon járó pénzbeli támogatások, így a gyes, gyed 
családi pótlék összegét, melyek valódi segítséget nyújtanak a gyermeknevelésben?

2. Mivel magyarázza a Kormány az élveszületések évek óta tartó drasztikus 
csökkenését?

3. Mit kíván tenni a kabinet a káros demográfiai folyamat megállítására?
 

Várom megtisztelő válaszát.

Szeged, 2024. január 26.
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